
RESUM COMISSIONS

Dia: 03/01/2024

Hora: 18:00h.

Lloc: Sala de Plens de l’Ajuntament de Súria

La regidora Montse Albacete dóna la benvinguda als assistents. Recorda que avui
s’han de decidir les propostes concretes de cada comissió, llegint les propostes més
votades i debatent entre aquestes com s’hauria d’actuar ien cada cas. 

Pel 2024 hi ha un pressupost aproximat disponible de 10.000 € a repartir entre les
diferents comissions, sense que aquestes hagin de ser equitatives, de manera que
si hi ha una acció més interessant i/o costosa es poden destinar més diners.  

1. COMISSIÓ AIGUA I MEDI NATURAL

Inicia la comissió a les 18:05

a. Suport de voluntariat per fer neteja a zona de ribera de riu o altres zones 
del medi natural (8 vots)

b. Senyalització de flora i fauna per identificar arbres i/o possibles espècies de 
fauna (6 vots)

c. Col·locació d’aguait per observació d’ocells en zona boscosa i cartellera 
informativa associada (5 vots)

d. Taller de conèixer d’ocells i/o conèixer el riu (1 vot)
e. Taller de construcció de caixa niu i/o hotel insectes (1 vot)
f. Col·locació de cartellera per incentivar el civisme i recollida de residus en 

zones d’entrompades (1 vot) 

La primera opció més votada no té cost associat. Si es vol fer caldrà determinar
quin és l’objectiu i com es voldria constituir:  si cal fer grup de treball, com captar
els voluntaris, si es compta amb suport d’alguna associació,...

S’acaba debatent que en tot cas, caldrà determinar que caldria ampliar activitats
que actualment ja es fan, com podria ser la recollida de residus al medi natural que
anualment es fa, al voltant de maig i juny, en motiu del Clean Up day, amb suport
de ICL i el centre excursionista. 

La  idea  que  s’acaba  escollint  és  establir  una  major  freqüència  de  recollida  de
residus i una major difusió dels resultats obtinguts. 

Es debat sobre la possibilitat de fer dues accions combinades, per exemple, com
podia ser la B i la C: disposar d’un aguait, que és un mur d’observació d’espècies,
que permet crear una pantalla i observar aus sense que hi hagi tanta interacció,
així com disposar de cartellera per reconèixer les espècies més emblemàtiques o
presents al territori, així com saber-les diferenciar segons estacionalitat. 

Sorgeix la necessitat de crear un grup de persones més actives, que es reuneixin al
llarg de l’any per  fomentar la resta de comissions, que no siguin escoles verdes,
que si que es reuneixen, amb independència de l’ajuntament de manera regular. 

També sorgeix la necessitat de rebre més retorn de les diferents accions que s’han
fet des de les comissions o bé com a actuacions pròpies de l’ajuntament: vàlvules
de l’escola Salipota, retorn 50/50 d’estalvi energètic, taller de la maleta de l’aigua,
reparació de la pantalla que mostra dades a l’escola Salipota...l’Ajuntament acaba



dient que les vàlvules just ara s’han instal·lat i avui es volia presentar a la comissió
d’energia, el retorn encarà no s’ha pogut tramitar, el taller de la maleta de l’aigua
s’ha fet i la reparació de la pantalla es solucionarà als propers dies, ja que ja han
vinguts els tècnics encarregats a avaluar l’error. 

Una persona assistent proposa que l’acció de concurs estalvi energètic i d’aigua es
traslladi a aigua únicament durant 3 mesos. 

S’acorda doncs:

1. Fer major difusió de les jornades de neteja dels entorns i fer-ne de manera
més  freqüent,  tot  i  que  previ  a  poder  augmentar  la  freqüència  caldria
engrescar la participació al  consell  de medi ambient per tal  de fomentar
aquest voluntariat major i amb més trobades anuals. 

2. Instal·lar  aguait  d’observació  d’ocells,  amb  cartellera  associada  i
promocionar  unes  jornades  de  descoberta  amb  expert  ornitologia,  amb
treball previ de parlar amb experts en ornitologia per determinar zona on
s’hauria de col·locar l’aguait. 

3. Concurs d’estalvi d’aigua, tot i que es parlarà a la comissió d’energia, ja que
inicialment es va posar en aquesta comissió

La regidora de medi ambient continua explicant les accions que s’han desenvolupat
al 2023, a partir de les proposta guanyadora que consistia en posar recorreguts ja
creats en aplicació mòbil i que permeti a la gent el seguiment mitjançant GPS de 4
rutes. 

Les 4 rutes són:

1. Ruta-joc les Guixeres

Circular

2:15

5,5km

mitjà

2. Ruta-joc Samuntà (que també es pot fer en bicicleta)

Circular

3:30

11,2 km

mitjà

3. Ruta La Vinya del Lari

Circular

2:00

7,3 km

fàcil

4. Itinerari geològic (que també es pot fer en bicicleta)

Circular

2:00

4 km



Molt fàcil

Que  juntament  amb la  ruta  ja  existent  d’itinerari  ambiental  fan  un  total  de  5
recorreguts, que es poden consultar a la pagina web  https://naturalocal.net/ca i
s’espera  que  a  la  primavera  es  puguin  organitzar  sortides  conjuntes  per
promocionar les rutes. 

Finalitza la comissió a les 18:40

2. ENERGIA

Inicia la comissió a les 18:42

a. Instal·lació de fanals solars en aparcaments o zones perifèriques (10  vots)
b. Posar interruptors intel·ligents / rellotge tancament / detector de presència i 

llum al pavelló i/o altre equipaments municipals (7 vots)
c. Concurs estalvi energètic i aigua entre les llars de Súria participatiu (5 vots)
d. Excursió visita cooperatives energètiques / comunitat energètica a Osona, 

per tal d’estudiar l’inici de comunitat energètiques a Súria (2 vots)

S’explica que caldria parlar amb les associacions de veïns perquè siguin ells qui
determinin on es voldrien posar aquests fanals solars. 

S’explica que la proposta consisteix en la instal·lació de interruptors intel·ligents o
rellotge pel tancament automàtic al pavelló, però potser caldria acotar en quins
equipaments seria prioritari. 

Es debat sobre la possibilitat de fer arribar a més gent la temàtica de sequera,
sobre mesures adients i consells d’estalvi d’aigua. 

S’acorda doncs:

1. Fer correu electrònic a les associacions de veïns per demanar on es creu que
s’han  de  col·locar  fanals  solars,  i,  eventualment,  desenvolupar  l’acció  al
2025. 

2. Demanar als diferents equipaments públics que considerin quines serien lesa
actuacions  prioritàries  per  tal  d’instal·lar  interruptors  intel·ligents  o
tancaments automàtics, i, eventualment, desenvolupar l’acció al 2025.

3. Concurs  d’estalvi  d’aigua  únicament.  El  premi  del  qual  podria  ser  un
reconeixements i un descompte als comerços de Súria. 

4. Possibilitat  de veure disponibilitat  i  participació de la ciutadania per anar
d’excursió a Osona per conèixer comunitats energètiques ja constituïdes. 

Es determina que inicialment durarà 3 mesos, ja que els rebuts de l’aigua són
trimestral i es premiarà a les llars que aconsegueixin un estalvi major en el consum
d’aigua. El premi serà incentiu per gastar als comerços locals.  També es podria fer
una representació demostrativa de consells i  mesures que s’han de prendre per
aconseguir estalvi energètic. 

La regidora de medi ambient continua explicant les accions que s’han desenvolupat
al  2023,  a  partir  de  les  proposta  guanyadora  que  consistia  en  posar  vàlvules
termostàtiques al radiadors de l’escola Salipota, ja que no es va poder fer per l’altre
escola, degut a l’alt cost. 

Finalitza la comissió a les 19:15

https://naturalocal.net/ca


3. RESIDUS I NETEJA VIARIA

Inicia la comissió a les 19:16

a. Instal·lar màquina de retorn SDDR d’envasos (6 vots)
b. Foment de la neteja manual als carrers amb creació de borsa de persones 

de serveis socials (6 vots)
c. Dispensadors bosses excrements animals, papereres i cartells informatius (5

vots)
d. Instal·lació de minideixalleries, amb possibilitat de triar els vials de recollida 

(4 vots)
e. Compra de Papereres tricompartimentades al municipi de Súria  (1 vot)
f. Visita al parc ambiental de Bufalvent (1 vot)

S’explica  que les  màquines  SDDR d’envasos és  una màquina on es  retorna un
envàs (sigui metàl·lic, de plàstic o de vidre) i et fa retorn econòmic o bonificació
dels mateixos. Es descarta degut a l’alt cost d’una màquina, valorada en més de
13.000 €, però es demanarà que es parli amb algun ajuntament on recentment
s’hagi posat i saber si té acceptació o no, costos associats, tipologia de recollida,
agents implicats,...

Es suggereix que es torni a fer campanya per aconseguir un bon reciclatge i foment
del mateix. 

Es descarta el  punt 2,  de foment de neteja amb creació de borsa dels  serveis
socials, per l’alta complexitat i el poc anonimat de les persones que puguin accedir-
hi. Es parla de que caldria crear abans una cooperativa per organitzar-ho, però
novament es descarta ja que no es tracta d’una proposta pròpia de medi ambient. 

Sembla que la proposta, debatent-la, no sembla adequada, ja que no tothom té
animals, i en tot cas, ja es disposen de papereres. Si que caldria fer una campanya
de reforç per conscienciar a la gent de la necessitat de recollir excrements i evitar
orins en façanes o mobiliari, així com aconseguir un major registre de xips i cens
dels animals. 

La següent opció, de posar minideixalleries es comenta si eren subvencionades o hi
hauria possibilitat novament i s’acorda que es miraran subvencions. Es detecta que
hi ha necessitat d’incorporar un vial de recollida de capsules de cafè a les que ja
existeixen. 

També es proposa  fer un sondeig per valorar si caldria fer un excursió al parc
ambiental de Bufalvent, a Manresa, i la possibilitat d’associar-ho amb la campanya
de reciclatge. 

S’acorda doncs:

1. Fer una campanya per promocionar la tinença responsable dels animals de
companyia i, eventualment, si es detecta que hi ha alguna zona amb manca
de papereres disposar-ne. 

2. Demanar  a  les  associacions  de  veïns  si  han  detectat  zones  on  calguin
papereres tricompartimentades, zones on faltin papereres d’excrements, així
com al servei de neteja viaria, per detectar zones on calgui reforçar. 

3. Disposar de vials de recollida de càpsules de cafè a les minideixalleries. 



Abans de finalitzar es comenta que el proper consell de medi ambient caldria fer-lo
al març. 

Finalitza la comissió a les 19:50


